
Elevátor: Nápadem to začíná 
V únoru roku 2023 se nám naskytla příležitost zúčastnit se soutěže Elevator: nápadem to začíná. 

Jednalo se o týmovou soutěž vyhlášenou veřejným ochráncem práv – ombudsmanem.  

Každý soutěžní tým si měl zvolit téma – problém, který ho v jeho okolí trápí, a najít na něj řešení. My 

jsme po nedlouhém přemýšlení zvolili problematiku elektronických cigaret. Důvodem našeho 

rozhodnutí byla především rozšířenost těchto produktů mezi nezletilými a jejich neznalost o složení 

a škodlivosti e-cigaret. 

V průběhu vypracovávaní projektu jsme mimo jiné vytvořili dotazníky a administrovali je na základních 

školách ve Velkém Meziříčí a jeho okolí a rovněž na našem gymnáziu. Dotazník byl anonymní, obsahující 

několik otázek týkajících se zkušeností s e-cigaretami a dalšími tabákovými produkty. Administrovali 

jsme přes 300 dotazníků, které jsme poté vyhodnocovali 

Abychom náš projekt mohli lépe propagovat, vytvořili jsme informační plakát. Nakonec zbývalo pouze 

vyplnit formulář, který důmyslně sestavili organizátoři soutěže. Odpovědi jsme museli pořádně 

promyslet, abychom co nejvíce zaujali odbornou porotu, což se nám povedlo.  

Náš projekt byl vybrán jako jeden ze sedmi nejpovedenějších a obdrželi jsme pozvání do kanceláře 

veřejného ochránce práv. Setkání se uskutečnilo 19. 5. 2023 v deset hodin. Po krátké, ale zajímavé 

prohlídce kanceláře a ostatních prostor, jsme měli možnost odprezentovat náš projekt ostatním týmům, 

panu ombudsmanovi i jeho zástupci.  

Poslechli jsme si také dva velmi zajímavé workshopy, které nás v mnoha ohledech obohatily. Poslední 

částí celého setkání byly konzultace s odborníky šité přesně na míru jednotlivým týmům a jejich 

projektům. Speciálně kvůli nám přišla pracovnice onkologického centra. Navrhla nám mnoho možností, 

jak bychom mohli projekt vylepšit a poslat dál. Stejně tak jsme získali spoustu podnětů a rad od 

zástupkyně DZS či právníka a právničky z kanceláře ombudsmana.  

Vůbec jsme netušili, že by někdo mohl vidět v našem projektu a v nás samotných takový potenciál. 

Všichni, se kterými jsme mluvili, byli moc milí a ochotní. Dostali jsme několik vizitek, letáčků a také 

nabídek pomoci.  

Po návratu z kanceláře ombudsmana jsme původní propagační plakát přepracovali na základě 

doporučení od odborníka. Tím se plakát zpřehlednil a zatraktivnil. Vzhledem k tomu, že téma našeho 

projektu je stále aktuální a stává se více problémovým, neváhali jsme a začali jednat. V našem cíli, 

rozšířit povědomí o e-cigaretách, nás podpořilo vedení města Velkého Meziříčí, naše gymnázium, 

ostatní základní školy, praktický lékař a mnoho dalších, kteří nám povolili, vyvěsit plakát v jimi určených 

prostorách. 



 

Autoři projektu Stanislav Toufar, Iveta Vítková a Adéla Hajduková při workshopu u Ombdusmana ČR. 

 

Několik měsíců se nic nedělo, zejména kvůli probíhajícím letním prázdninám. Ovšem na podzim dorazil 

do schránky paní ředitelky nečekaný, ale velmi zajímavý e-mail. Jednalo se o zprávu od paní poslankyně 

Martiny Ochodnické. Náš projekt ji velmi zaujal. Všimla si jej díky plakátu, který byl a stále je vyvěšen 

na stránkách veřejného ochránce práv. Na základě našeho angažování v této problematice nám paní 

poslankyně nabídla účast na prosincovém zasedání Kulatého stolu Poslanecké sněmovny Parlamentu 

ČR. Zasedání se týkalo problematiky energetických nápojů u nezletilých a vzhledem k tomu, že 

e-cigarety jsou v dnešní době podobně závažným problémem, využili jsme této příležitosti a rozhodli se 

projekt odprezentovat. Proto jsme se 7. 12. 2023 vydali do Prahy v doprovodu paní učitelky Netrdové. 

Po exkurzi Poslaneckou sněmovnou jsme byli usazeni do místnosti, kde se měla událost konat. Všichni 

na nás byli velmi milí a zajímali se o koncepci našeho projektu. Poté, co jsme krátce představili naši 

práci a nechali kolovat plakát, sklidili jsme velký potlesk a pochvalu. Získali jsme mnoho nových kontaktů 

a hlavně zkušeností. Byla to pro nás obrovská čest přednášeti na tak významném místě a před tolika 

známými a důležitými lidmi. 

Přestože se zdálo, že náš projekt po návratu z Prahy nebude již pokračovat, přišli jsme s novým 

nápadem – přednášky. K rozšiřování povědomí o e-cigaretách pomohla přibližně čtyřiceti minutová 

PowerPoint prezentace vybavená spoustou obrázků, videí, popisů či grafů. Nechybí ani drobné aktivity 

(pro zvýšení interaktivnosti přednášek), prostor na dotazy a dotazník ohledně spokojenosti 

s přednáškou. Přednášky se prozatím uskutečnily pouze na našem gymnáziu v několik vybraných nižších 

ročnících. Ale ještě jsme neskončili a přednášky budou pokračovat. 

Projekt má stále velký potenciál, je potřeba jej šířit dál a přesně o to se snažíme a rozhodně nehodláme 

přestat. Velké díky patří paní ředitelce, která nás projektem provázela už od úplného začátku a nikdy 

neváhala, aby nám podala pomocnou ruku. 

Adéla Hajduková, absolventka gymnázia (2024) 

 



 

 

 Zpracovatelé projektu Stanislav Toufar, Iveta Vítková a Adéla Hajduková v Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR. 


